

[Text]

**Mrs. Marleau:** Perhaps the only relationship would be in the timing of it. Have we ever had a tax treaty with Mexico in the past?

**Ms Savage:** No, we have not. Mexico has not had a tax treaty with any country in the past. They have undergone economic reforms in the last several years. As part of the modernization of their tax system and relations with other countries, they wanted to start negotiating income tax treaties. Canada was the first country with which they signed an income tax treaty. They're also negotiating with other countries.

**Mrs. Marleau:** Have they done anything with the U.S. so far?

**Ms Savage:** They are negotiating with the U.S. They have not yet concluded.

**Mrs. Marleau:** Would you think it is wise for us to go ahead with a treaty with Mexico right now, to finalize the whole thing, until the U.S. and Mexico have a treaty? I always worry that somehow we place ourselves in a disadvantaged position perhaps if we move too quickly, in light of what's happening. Mexico is going to be—

**Mr. McCreath:** They've been negotiating for 15 years.

**Mrs. Marleau:** Well, I'm just talking in terms of what is happening. I agree that we have to have tax agreements with most countries. I think it helps to stop fraud if we can exchange information. It also helps prevent double taxation.

**Ms Savage:** I reiterate what I've said before, that the U.S. and Canada are members of OECD. Both countries support the model double taxation treaty that has been put out by the OECD. This treaty is modelled on the OECD treaty and the Canadian model. I can see no reason to wait to see what the Americans do.

**Mrs. Marleau:** Okay.

**The Chairman:** That concludes questions. I'd like to thank you, Ms Savage and Mr. MacIntosh, for sharing your thoughts on the bill with us.

At this point we have two choices: one, I can look for a motion from somebody that we ought to go to Mexico to check this thing out; or two, we can proceed to clause by clause if the committee is willing.

**Mrs. Marleau:** I have a question, perhaps directed towards Eric. What kind of research have you done into this kind of thing? Have you looked at the treaty we have with the U.S. to compare it? Would you be able to look at it quickly to make sure there are no substantial differences? I want to take their word, but—

**Mr. Eric Adams (Committee Researcher):** I don't think it's possible to do it this morning. But we could look into it—

**Mrs. Marleau:** I'm asking you, do you think it's a valid request?

[Translation]

**Mme Marleau:** C'est peut-être donc simplement une question de coïncidence. Avons-nous jamais eu de convention fiscale avec le Mexique?

**Mme Savage:** Non, en effet. Le Mexique n'a jamais signé une convention fiscale avec un autre pays. Il a connu d'importantes réformes économiques au cours des dernières années. Dans le cadre de la modernisation de son régime fiscal et de ses relations avec d'autres pays, il a décidé de commencer à négocier des conventions fiscales. Le Canada est le premier pays avec lequel une telle convention a été signée. Le Mexique en négocie avec d'autres pays.

**Mme Marleau:** A-t-il fait quoi que ce soit avec les États-Unis jusqu'ici?

**Mme Savage:** Ce n'est pas encore signé, mais les négociations sont en cours.

**Mme Marleau:** Pensez-vous qu'il serait sage pour nous de signer maintenant une convention avec le Mexique, de finaliser tout cela alors que cela n'est pas encore fait avec les États-Unis? Je m'inquiète toujours que nous nous retrouvions dans une situation défavorable si nous allons trop vite. Le Mexique va . .

**M. McCreath:** Il négocie depuis 15 ans.

**Mme Marleau:** Je pense simplement à ce qui se passe en ce moment. Je conviens qu'il nous faut avoir des conventions fiscales avec la plupart des pays. Je crois que l'échange d'information peut aider à limiter la fraude et, également, à prévenir la double imposition.

**Mme Savage:** Je répète ce que j'ai déjà dit, à savoir que les États-Unis et le Canada sont membres de l'OCDE. Les deux pays appuient la convention type sur la double imposition proposée par l'OCDE. Cette convention suit le modèle de celle de l'OCDE et du Canada. Je ne vois aucune raison d'attendre de voir ce que vont faire les Américains.

**Mme Marleau:** D'accord.

**Le président:** Cela conclut la période des questions. Je vous remercie, madame Savage et monsieur MacIntosh, d'avoir bien voulu nous aider à examiner ce projet de loi.

Nous avons maintenant deux options: d'une part, je peux demander que quelqu'un propose que nous allions au Mexique vérifier tout cela; d'autre part, nous pourrions passer à l'étude article par article du projet de loi.

**Mme Marleau:** J'ai une question qui s'adresse peut-être à Eric. Quel genre de recherche avez-vous effectuée à ce sujet? Avez-vous comparé cela à la convention que nous avons avec les États-Unis? Pourriez-vous vous assurer rapidement qu'il n'y a pas de différences importantes? Je veux bien y croire, mais . .

**M. Eric Adams (rechercheur du Comité):** Je ne pense pas qu'il soit possible de le faire ce matin. Nous pourrions toutefois examiner . .

**Mme Marleau:** Pensez-vous que ce soit utile?